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PRESENT PERFECT 

WPROWADZENIE 

Czasu Present Perfect używamy: 

● Gdy mówimy o czynności, która rozpoczęła sie w przeszłości i trwa do chwili obecnej, np. She has 

worked as a teacher for five years. - Ona pracuje jako nauczyciel od pięciu lat. 

● Gdy mówimy o czynności która zakończyła sie w przeszłości, ale jej skutki widoczne są w 

teraźniejszości, np. He has broken his arm. - On złamał rękę. (Ma ją w tej chwili w gipsie) 

● Gdy mówimy o czynności, która wydarzyła sie w nieokreślonym czasie w przeszłosci, nie wiemy 

dokładnie kiedy, gdyż czas jest nieistotny. Ważna jest sama czynność, np. Mark and Dorothy 

have bought a new house. - Mark i Dorota kupili nowy dom. 

● Gdy opisujemy doświadczenia i przeżycia, np. She has tried skating. - Ona próbowała jazdy na 

nartach. 

● Have been to – używamy, gdy mówimy, że ju zgdzieś byliśmy i wróciliśmy, np. I have been to 

Russia. - Byłem w Rosji. (Był kiedyś) 

● Have gone to – używamy, gdy ktoś udał się w pewne miejsce i jeszcze stamtąd nie wrócił, np. 

She has gone to the supermarket. - Ona poszła do sklepu. ( jeszcze nie wróciła z supermarketu) 
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ZDANIA TWIERDZĄCE 

Zdania twierdzące w czasie Present Perfect tworzymy poprzez rozpoczęcia od podmiotu po czym 

wstawiamy operator HAVE/HAS następnie wstawiamy czasownik w odpowiedniej formie. Czasowniki 

dzielimy na regularne i nieregularne. Do czasowników regularnych dodajemy końcówkę -ed, natomiast 

czasowniki nieregularne w formie Past Participle są zapisane w tabeli czasowników nieregularnych często 

nazywane "trzecią formą" lub "trzecią kolumną". 

I/YOU/WE/THEY       HAVE         'VE 

HE/SHE/IT                 HAS           'S 

Np. He has opened the window (He's opened the window) - On otworzył okno. 

 

ZDANIA PYTAJĄCE 

Zdania pytające w czasie Present Perfect tworzymy poprzez inwersję, czyli zamieniamy miejscami osobę 

z operatorem HAVE/HAS. 

HAVE     I/YOU/WE/THEY? 

HAS       HE/SHE/IT? 

Np. Has he opened the window? - Czy on otworzył okno? 

 

ZDANIA PRZECZĄCE 

Zdania przeczące w czasie Present Perfect tworzymy poprzez dodanie przeczenia NOT po operatorzy 

HAVE/HAS i powstaje nam HAVE NOT (HAVEN'T) oraz HAS NOT (HASN'T). 

I/YOU/WE/THEY         HAVEN'T 

HE/SHE/IT                   HASN'T 

Np. He hasn't opened the window. 
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OKREŚLNIKI CZASU 

Already - już- wstawiamy w zdaniu miedzy osobą a operatorem have/has, najczęściej w zdaniach 

twierdzących, np. I have already cleaned up the room. - Już poprzątałem pokój. 

Yet - jeszcze - wstawiamy na końcu zdania, w zdaniach przeczących i pytajacych, np. I haven't cleaned 

up my room yet. - Jeszcze nie posprzątałem pokoju. 

Just - właśnie- opisujemy czynność dopiero co zakończoną i wstawiamy w zdaniu między osobą a 

operatorem, najczęściej w zdaniach twierdzących, np. I have just got up. - Właśnie wstalam. 

Ever -  kiedykolwiek -  w zdaniach twierdzących wstawiamy miedzy osobą a operatorem, a w pytaniach 

po osobie, w zdaniach przeczących nie używamy, np. This is the best film I have ever watched. - To jest 

najlepszy film jaki kiedykolwiek obejrzałem. 

Have you ever been to England? - Czy byłeś kiedyś w Anglii? 

Never - nigdy - znaczenie negatywne, więc nie ma potrzeby wstawiać przeczenia. Wstawiamy w zdaniu 

między osobą a operatorem, np. I have never been to England. - Nigdy nie byłem w Anglii. 

For - od (gdy mamy podany jedynie przedział czasowy) np. He has worked in the company for two years. 

- On pracuje w tej firmie od dwóch lat. 

Since - od (gdy mamy podany konkretny punkt w przeszłości), np. I haven't seen her since  

Christmas. - Nie widziałem jej od Świąt Bożego Narodzenia. 

Recently - ostatnio - stosowany w zdaniach twierdzących, wstawiamy w zdaniu miedzy osobą a 

operatorem, np. They have recently gone on holidays. - Oni ostatnio pojechali na wakacje. 

So far - do tej pory - stosowany głównie w zdaniach twierdzących, wstawiamy na końcu zdania, np. She 

has written four books so far. - Ona napisała do tej pory cztery książki. 

This month/week/year - tego miesiąca/tygodnia/roku - stawiamy na końcu zdania, np. I have baked a 

cake this week. - Upiekłam ciasto w tym tygodniu. 
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Podaj „trzecią formę” czasownika  

1. Swim 2. Put 

3. Let 4. Travel 

5. Watch 6. Play 

7. Drink 8. Eat 

9. Go 10. Be 

11. Do 12. Ask 

13. Take 14. Read 

15. Write 16. Help 

17. Make 18. Smile 

19. Give 20. Sit 

 

 

Wstaw czasowniki w nawiasie w odpowiedniej formie czasownika Present Perfect  

1. He ................... (not/come) to school for a week. 

2. Sarah...................... (be) a nurse since 2005. 

3. We..................... (live) in France for ten years. 

4. They ....................... (not/buy) anything new this month. 

5. ...................... (you/ask) her for help? 

6. She .................... (never/work) as a shop assistant. 

7. ................... (you/ever/eat) sushi? 

8. She................... (already/do) the laundry. 

9. We .....................(not/do) the homework yet. 

10. The plane ..................... (just/take off) to Warsaw. 
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Przetłumacz zdania używając Present Perfect  

1. On właśnie posprzątał swój pokój. -  

2. Czy ona kiedykolwiek była w Hiszpanii? - 

3. On nie umył psa jeszcze. -  

4. My dopiero co wróciliśmy ze szkoły. -  

5. Czy ty nakarmiłeś rybki już? -  

6. Oni już oglądali ten film. -  

7. On nie odwiedził babci ostatnio. -  

8. Ja właśnie zjadłem obiad. -  

9. Oni nie widzieli się od Poniedziałku. -  

10. Czy on nie pracował od sześciu dni? – 

 

Klucz odpowiedzi: 

Trzecia forma czasownika: 

1. Swum 2. Put 

3. Let 4. Travelled 

5. Watched 6. Played 

7. Drunk 8. Eaten 

9. Gone 10. Been 

11. Done 12. Asked 

13. Taken 14. Read 

15. Written 16. Helped 

17. Made 18. Smiled 

19. Given 20. Sat 
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Wstaw: 

1. hasn’t come, 

2. has been,  

3. have lived,  

4. haven’t bought,  

5. have you asked,  

6. has never worked,  

7. have you ever eaten,  

8. has already done,  

9. haven’t done,  

10. has just taken off 

 

Przetłumacz: 

11. He has just cleaned his room. 

12. Has she ever been to Spain? 

13. He hasn’t washed a dog yet. 

14. We have just come back from school. 

15. Have you fed fish yet? 

16. They have already watched this film. 

17. He hasn’t visited grandma recently. 

18. I have just eaten dinner. 

19. They haven’t seen since Monday. 

20. Hasn’t he worked for six days? 

 


